

**SESELEH STRUKTUR BLOK AKSARA BALI RISAJERONING
KAMUS AKSARA BALI-LATIN**

Olih :

Ida Bagus Mas Abdi Putra, NIM. 1912051015

Program Studi Pendidikan Bahasa Bali

Jurusan Bahasa Sastra Indonesia dan Daerah

Fakultas Bahasa dan Seni

KUUB

Tetilikan puniki matetujon nyelehin kawentenan *struktur blok* aksara Bali ring Kamus Aksara Bali-Latin. Sane dados unteng pikobet inggih punika, napike Kamus Aksara Bali-Latin puniki dados wit alih aksara sane anut? Lan sapunapi tatacara ngwacen aksara Bali sane elah miwah patut? Tetilikan puniki nganggen *metode kualitatif* pinaka dasar pamargi tetilikan. *Data* sajeroning tetilikan puniki kakaryanin nganggen *metode observasi, dokumentasi* miwah *baca tulis*. Metode Observasi kaanggen antuk nguningin soroh-soroh *struktur blok* aksara Bali ring Kamus Aksara Bali-Latin, metode dokumentasi kaanggen mupulang data marupa gambar miwah tabel Struktur Blok, taler metode *baca tulis* kaanggen pinaka srana mupulang data ri sapamargin tetilikan. Jejerung tetilikan puniki inggih puniki Kamus Aksara Bali-Latin sane kamijilang olih Dinas Kebudayaan Bali. Manut *kualitatif* pikolih tetilikan puniki marupa seseleh tata sesuratan madasar aksara antuk gegambaran *struktur blok Konsonan Vokal* aksara Bali. Pikolih tetilikan puniki marupa akeh lema aksara Bali, akeh struktur blok aksara Bali lema Vokal, miwah akeh struktur blok aksara Bali lema Konsonan. Tetilikan puniki kaaptiang prasida dados wit titi pamargi ngwacen miwah nyurat taler alih aksara saking aksara Bali nuju Latin antuk widya sane anut.

Kruna jejaton : *Struktur, Blok*, Aksara Bali, Kamus

ABSTRAK

Penelitian ini bertujuan untuk mengkaji keberadaan struktur blok aksara Bali dalam Kamus Aksara Bali-Latin. Kajian ini membahas bagaimana membuktikan keberadaan kamus Aksara Bali-Latin sebagai sumber transliterasi masyarakat yang memadai? Dan bagaimana cara membaca Aksara Bali dengan mudah dan benar? Penelitian ini menggunakan metode kualitatif sebagai metode acuan dalam menyelesaikan penelitian. Data dalam penelitian ini diolah dengan metode observasi, dokumentasi, dan baca tulis. Metode observasi digunakan untuk mengetahui jenis-jenis struktur blok aksara Bali dalam Kamus Aksara Bali-Latin, metode dokumentasi digunakan untuk mengumpulkan data berupa gambar dan tabel struktur blok, dan metode baca tulis sebagai pengumpulan data. Metode merekam dan merumuskan struktur blok aksara Bali. Subyek penelitian ini adalah Kamus Aksara Bali-Latin terbitan Dinas Kebudayaan Bali. Secara kualitatif, hasil penelitian ini berupa kajian kaidah dasar dalam sistem penulisan Aksara Bali yang diikuti struktur blok Aksara Konsonan-Vokal Bali. Hasil penelitian ini berupa jumlah lema aksara Bali, jumlah struktur blok aksara Bali lema Vokal, dan jumlah struktur blok aksara Bali lema Konsonan. Penelitian ini diharapkan dapat menjadi acuan dan pedoman dalam membaca, menulis, dan mentransliterasi aksara Bali ke aksara Latin dengan konsep dan teori yang memadai.

Kata kunci: Struktur, Balok, Aksara Bali, Kamus

